
 رئیس IFRC از مشارکت مؤثر هلال احمر ایران 
در کمک به زلزله زدگان ترکیه و سوریه قدردانی کرد

دست مریزاد به هلال احمر ایران

هلال احمر ایران نخس��تین جمعیت مل��ی در دنیا بود 
که هواپیماهای حامل کمک های بشردوس��تانه و تیم های 
تخصصی امداد و نج��ات خود را به مناطق زلزله زده ترکیه 
و سوریه فرستاد و در تعامل با هلال احمر ۲ کشور میزبان، 
عملی��ات نجات را به پیش برد. »فرانچس��کو روکا« رئیس 
فدراس��یون جمعیت های ملی صلیب سرخ و هلال احمر به 
پاس این خدمات انسان دوستانه  )IFRC( با ارسال نامه ای 
به پیرحسین کولیوند از کمک سریع و موثر هلال احمر ایران 
به آس��یب دیدگان زلزله ترکیه و س��وریه قدردانی کرد.  به 
گزارش پایگاه اطلاع رسانی جمعیت هلال احمر، فرانچسکو 
روکا در این نامه نوشته است: »واژه ها از بیان میزان قدردانی 
و سپاسگزاری من از داوطلبان و کارکنان جمعیت هلال احمر 
جمهوری اس��لامی ایران که از همان ابتدای بروز ش��رایط 
اضطراری به طور خس��تگی ناپذیر برای نجات جان افراد و 
حمایت از نیازمندان تلاش کردند، عاجزند«. در ادامه ضمن  
قدردانی از هلال احمر ایران برای انجام عملیات امداد و نجات 
در مناطق زلزله زده ترکیه و سوریه، به فعالیت چشم گیر این 
جمعیت در پاسخ به سوانحی چون سیل و زلزله و همچنین 
تبعات نامطلوب تغییرات اقلیم��ی در داخل مرزهای ایران 
اش��اره کرده و نوشته است: »بی شک، تلاش های شما با در 
نظر گرفتن پاسخ بشردوستانه ای که جمعیت هلال احمر شما 
در سطح ملی در منطقه خوی و در چندین استان متاثر از 
مشکلات آب و هوایی انجام می دهد، بسیار معنادارتر است«. 
رئیس فدراسیون جمعیت های ملی صلیب سرخ و هلال احمر 
در پایان نوشته است: »از این فرصت استفاده می کنم و بار 
دیگر مراتب دوس��تی و احترام خود را نس��بت به جمعیت 
هلال احمر جمهوری اسلامی ایران ابراز می دارم. همچنین 
شیوه رهبری و تعهد شما را تحسین کرده و به جناب عالی 
اطمینان می دهم فدراسیون بین المللی جمعیت های صلیب 
سرخ و هلال احمر، در انجام ماموریت های بشردوستانه مان 

در کنار شما ایستاده است«.

 ثبت یک روز دیگر 
بدون فوتی کرونا در کشور

وزارت بهداشت دیروز اعلام کرد: در شبانه روز گذشته ۸۲ 
بیمار مبتلا به کرونا در کشور شناسایی شدند. بر این اساس 
از ظهر روز دوش��نبه تا ظهر سه ش��نبه ۹ اسفند، ۸۲ بیمار 
جدید مبتلا به »کووید-۱۹« در کشور شناسایی و ۳۶ نفر 
از آنها بستری شدند. در طول این مدت، هیچ یک از بیماران 
»کووید-۱۹« در کشور جان خود را از دست ندادند و مجموع 
جان باختگان این بیماری در عدد ۱۴۴ هزار و ۸۴۵ ماند. تا 
کنون ۷ میلیون و ۳۳۹ هزار و ۳۶۵ نفر از بیماران، بهبود یافته 
یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. ۲۸۸ نفر از بیماران مبتلا 
به »کووید-۱۹« در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها 
تحت مراقبت قرار دارند. در حال حاضر، ۶ شهر در وضعیت 
نارنجی، ۹۴ شهر در وضعیت زرد و ۳۴۸ شهر کشور نیز در 

وضعیت آبی قرار دارند.

 اجرای کارویژه های سلامت 
برای توانمندسازی محلات کشور

کارویژه های سلامت بنیاد ۱۵ خرداد ستاد اجرایی فرمان 
امام در محلات کم برخوردار اجرا می شود. مدیرعامل بنیاد ۱۵ 
خرداد در حاشیه مراسم افتتاحیه نمایشگاه دستاوردهای طرح 
توانمندسازی و تحول اجتماع محور ۲۰۲۰ محله کم برخوردار 
کشور )حرکت مبارک ۲۰۲۰( ضمن اعلام این خبر گفت: 
بنی��اد ۱۵ خرداد در توانمندس��ازی محلات کم برخوردار با 
قرارگاه تحول محلات ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( 
همکاری ویژه ای دارد و کارویژه های سلامت بنیاد در محلات 
کم برخوردار هم اجرا می شود. حمیدرضا علیان زادگان ادامه 
داد: تجهیز و بازس��ازی مرکز درمانی محله اتابک تهران در 
س��ال گذشته در همکاری با قرارگاه توانمندسازی محلات 
انجام شد و در ادامه تجهیز و نوسازی مرکز درمانی و باشگاه 
ورزش��ی محله شهید مطهری جنوب تهران نیز در دستور 
کار قرار گرفته که قرار اس��ت تا پایان سال افتتاح شود. وی 
خاطرنش��ان کرد: همچنین بنیاد ۱۵ خرداد در سال جاری 
اجرای کارویژه های غربالگری های بینایی، ش��نوایی، تامین 
کم��ک هزینه درمان بیم��اران صعب الع��لاج، تامین اقلام 

توان بخشی پیگیری کرده است.

همکاری همراه اول و سازمان مدیریت 
بحران برای کاهش خسارات مالی و جانی

همراه اول و سازمان مدیریت بحران برای کاهش خسارات 
مالی و جانی با ب��ه کارگیری فناوری های نوین تفاهمنامه 
همکاری امضا کردند. دیروز در مراس��می با حضور مهدی 
اخوان بهابادی، مدیرعامل همراه اول و محمدحس��ن نامی، 
رئیس سازمان مدیریت بحران کشور درباره همکاری برای 
کاهش خسارات مالی و جانی با به کارگیری فناوری های نوین 
تفاهمنامه همکاری امضا شد. در این مراسم که در برج همراه 
برگزار شد، ۲ طرف متعهد شدند در حوزه های علمی، پژوهشی 
و اجرایی با به کارگیری فناوری های نوین در حوزه مدیریت 
بحران همکاری کنند. بحران و بلایای طبیعی، سالانه خسارات 
جانی و مالی بسیاری را به کشورها وارد می کند. فناوری های 
نوین کمک می کند با اطلاع بهنگام، خسارات را تا حد امکان 
کاهش داده و در کمترین زمان، شرایط موجود را احیا کنیم. 
طراحی و توسعه سامانه های دیجیتال و هوشمند جهت به 
کار بردن در حوزه خدمات رسانی و مدیریت حوادث و سوانح، 
اطلاع رسانی به افراد محلی در شرایط بحران و اعلام هشدار 
به شهروندان با آلارم صوتی متفاوت، ایجاد دکل مخابراتی 
با کاربری دومنظوره س��یگنالینگ بحران و ارتباطات سیار، 
برقراری ارتباطات پایدار، بهره برداری از زیرساخت های فنی 
موجود و ارائه خدمات آموزش همگانی از جمله خدمات مطرح 

در این تفاهمنامه است.

اخبار

اجتماعی
آغاز ثبت نام حج تمتع ۱۴۰۲ از امروز

سازمان حج و زیارت از متقاضیان حج تمتع ۱۴۰۲ خواسته است از امروز نسبت به تکمیل فرآیند ثبت نام خود اقدام کنند. بر این اساس 
از امروز )دهم اسفند( نام نویسی از متقاضیان براساس اولویت های تعیین شده انجام خواهد شد. اولویت اول مشمولان تشرف، افرادی 
هستند که در کاروان های حج سال ۱۳۹۹ نام نویسی و وجوه مربوط را واریز کرده اند و تاکنون نیز انصراف نداده اند.

چهار شنبه ۱۰ اسفند ۱۴۰۱
وطن امروز     شماره 37۱5

دیروز خبری تلخ درباره تلف ش��دن پیروز، توله یوز پردیسان 
منتش��ر شد و پس از آن ادعاهایی مبنی بر اینکه با زنده نماندن 
پیروز، نسل یوزپلنگ ایرانی منقرض شده است، فضای مجازی را 
فرا گرفت در حالی که اینطور نیس��ت و هنوز آذر، توران و ایرانِ 
باردار و تعدادی یوز ایرانی را در طبیعت داریم. اینکه گفته می شود 
»یوزپلنگ ایرانی«، قطعا جای غرور و افتخار دارد اما شاید چندان 
هم جای خوشحالی نداشته باشد، چون مسؤولیت را بیشتر می کند. 
این مسؤولیت زمانی بیشتر می شود که بدانیم بنا بر آخرین اعلام 
سازمان حفاظت محیط زیست، فقط ۲۰ قلاده یوزپلنگ آسیایی در 
ایران آن هم در استان های سمنان، کرمان، یزد، خراسان  رضوی، 
خراسان شمالی و خراسان جنوبی به عنوان زیستگاه اصلی این گونه 
مشاهده  شده است و این وضعیت یعنی زنگ خطر برای این گونه 
ارزشمند به صدا درآمده است. گفته می شود تا اوایل دهه ۲۰ حدود 
۴۰۰ قلاده یوزپلنگ آسیایی در مناطق استپی و بیابانی نیمه شرقی 
ایران و بخش هایی از نواحی غربی کشور زیست می کردند اما اکنون 
به حدود ۲۰ قلاده رسیده اند. داستان یوزها شنیدنی است، آنطور که 
سال ۱۳۹۶ یوزپلنگ ماده به نام ایران در حالی که ۸ ماه داشت و از 
قاچاقچیان در تهران گرفته شده بود، به ۲ یوز موجود دیگر در ایران  
اضافه شد، از آنجا که حفظ این گونه برای سازمان محیط زیست از 
اهمیت زیادی برخوردار است، تلاش شد از این یوزها برای زادآوری 
و ادامه نسل این گربه سان استفاده شود. برای این منظور یک قلاده 
ی��وز نر ب��ه نام فیروز را از طبیعت زنده گیری کردند و بعد از طی 
مراحل علمی برای شناساندن فیروز و ایران به همدیگر، در نهایت 
اواخر بهمن ماه پارسال بود که سازمان محیط زیست اعلام کرد به 
احتمال زیاد ایران باردار است و اگر درست باشد ۱۰ اردیبشهت  
۱۴۰۱ توله ها به دنیا خواهند آمد؛ این خبر درست از آب درآمد 
و ۱۰ اردیبهشت ، ایران با عمل سزارین صحرایی ۳ توله نر تحویل 
حیات وحش داد تا خیال دوستداران محیط زیست و حیات وحش 
تا حدودی از خطر انقراض این گربه سان ارزشمند راحت شود. البته 
در همان ابتدای تولد، مادر توله هایش را نپذیرفت و آنها در آغوش 
نگرفت از این رو توله ها دستی گرم شدند و شیر خوردند. چند بار 
تلاش شد توله ها به مادر برسند اما نشد در نهایت به ناچار توله ها 
به دور از مادر قرار گرفتند. از آنجا که یوزپلنگ گونه ای حساس 
و منحصر به  فرد است، از این رو نگهداری از توله های آن هم کار 

دشواری است از سویی با توجه به اینکه تجربه ای هم در این زمینه 
در کشور وجود نداشت، نخستین خبر بد ۱۴ اردیبهشت تنها ۳ 
روز پس از تولد یوزها مخابره شد؛ تلف شدن یکی از توله یوزها. 
دیری نپایید که دومین توله هم ۲۸ اردیبهشت  تلف شد. بعد از آن 
گمانه زنی ها نسبت به اینکه امکان تلف شدن توله سوم هم وجود 
دارد آغاز ش��د که سازمان حفاظت محیط زیست یک دامپزشک 
متخصص یوزپلنگ ها از آفریقا را دعوت کرد. »پیتر کالدول« به 
ایران آمد و ۵ روز شرایط توله سوم را زیر نظر گرفت. وی شیر و 
مکمل های مخصوصی را با خود آورد و تیمارگر توله، شروع به غذا 
دادن ب��ه تول��ه با این مواد کرد و فرزند ایران، »پیروز« نام گرفت. 
در ۱۰ ماه گذشته »پیروز« فراز و نشیب های زیادی را پشت سر 
گذاشت تا زنده بماند اما به علت مشکلات و نواقصی که از ابتدای 
تولد داشت، در نهایت پنجشنبه هفته گذشته )۵ اسفند( با حال 
خراب به بیمارستان دامپزشکی مرکزی منتقل و در آنجا بستری 
شد. ابتدا گمان می رفت مشکل پیروز انسداد روده است اما بعد از 

انجام آزمایش های متعدد مشخص شد دچار نارسایی کلیوی است. 
بر این اساس شب ۸ اسفند »پیروز« را دیالیز کردند اما متاسفانه 
دوام نیاورد و زنده نماند. البته در همین گیر و دار ۱۱ آذر ۱۴۰۱ 
امسال هم خبر رسید ۲ توله یوز توسط یک چوپان در پناهگاه حیات 
وحش توران زنده گیری شده اند که »آذر« و »توران« نام گرفتند.  
در این میان پس از انتشار خبر تلف شدن »پیروز« شایعات زیادی 
مبنی بر انقراض نسل یوزپلنگ آسیایی در فضای مجازی دست 
به دست می شود، در حالی که باید بدانیم پیروز یکی از یوزهای 
آسیایی بود که تلف شد و اکنون ۲۰ قلاده یوز آسیایی دیگر در 
کشور وجود دارد، بنابراین زنده نماندن »پیروز« به معنای انقراض 
یوزپلنگ آسیایی نیس��ت، چرا که اکنون ۲ توله ماده به نام های 
»آذر« و »ت��وران« را داریم. همچنین »ایران« مادر »پیروز« هم 
باردار است. از سوی دیگر در چند وقت گذشته تعدادی یوزپلنگ 
در طبیعت توران مشاهده شده است. بنابراین اینکه گفته می شود 

نسل یوزپلنگ آسیایی منقرض شده، ادعای درستی نیست.

با مرگ پیروز نسل یوزپلنگ منقرض نشده است ■
رئیس فراکسیون محیط زیست در مجلس یازدهم گفت: باید 
اطلاع رسانی درست شود و مردم آگاه شوند و این آگاه سازی، متفاوت 
از سلبریتی سازی است. با مرگ »پیروز« نسل یوزپلنگ منقرض 
نشده است. سمیه رفیعی در جلسه ویژه بررسی علت مرگ »پیروز« 
گفت: »پیروز« برای ما مسأله مهمی بود؛ هم از جهت اینکه یک 
خواست و مطالبه عمومی بود و هم اینکه به لحاظ ذخیره ژنی و ژن 
ارزشمند این گونه، مراقبت در نگهداری و حفظ آن مسأله مهمی 
بود.  وی افزود: یکی از دارایی های مهم هر کشوری ذخیره و بانک 
ژن است اهمیت یوزپلنگ آسیایی نیز برای همه روشن است، چرا 
که گونه های نادر و ارزشمند و کاملا قابل اعتنا برای حفاظت است. 
وی تاکید کرد: جلسه مجلس نافی زحمات دوستان نیست، چرا که 
به نقطه ای رسیدیم که می توانیم موضوع تکثیر در اسارت حیوان را 
انجام دهیم و این کار به دست محیط بانان عزیز و پرسنل سازمان 
حفاظت محیط زیست انجام شده که قابل تقدیر است اما می گوییم 
اگر این وظیفه و تکلیف بر عهده س��ازمان حفاظت محیط زیست 
است و توان آن در کشور موجود است، این سازمان باید بخوبی کار 
خود را انجام دهد.  رفیعی عنوان کرد: جمهوری اسلامی ایران تنها 
کشوری در آسیاست که این گونه یوزپلنگ در آن زندگی می کند، 
پس باید برای سازمان حفاظت محیط زیست مهم باشد. اقدامات 
خوبی شد و من از محوطه نگهداری پیروز بازدیدهایی داشتم اما 
کسی نمی تواند منکر کوتاهی ها باشد.  رفیعی با بیان اینکه شاید 
رپرتاژی که برای پیروز داده ش��ده، اقدام خوبی نبود، اظهار کرد: 
خوب است که توان دانشی و فنی خود را در سازمان محیط زیست 
عنوان کنیم اما قطعا سلبریتی سازی خوب نیست و برای سلامت 
جان این حیوان بهتر بود سلبریتی س��ازی نش��ود. وی با تاکید بر 
اینکه محیط زیست و حیات وحش کشور قطعا برای مجلس مهم 
است، گفت: فعلا تصمیم قاطعی درباره مرگ پیروز نگرفته ایم و باید 
بررسی دقیقی انجام شود. رفیعی با اشاره به دغدغه مندی مردم در 
پیگیری وضعیت پیروز تاکید کرد: توجه مردم عزیزمان به مسأله 
محیط زیس��ت و حیات وحش و پیگیری جدی و دغدغه مند این 
موضوع بسیار خوشحال کننده است و جای قدردانی دارد؛ مردم در 
حوزه محیط زیست از مسؤولان خیلی جلوترند؛ این نگرانی مردم را 

هم پیگیری می کنیم و هم قدردان آن هستیم.

پیروز تلف شد اما ده ها یوزپلنگ ایرانی در مناطق مختلف کشورمان دیده شده اند

وزها دارد ایران همچنان پیر

رض�ا نصیری: آمار جان باختگان وقوع تصادفات جاده ای در کشور 
همچنان بیش از ۱۶ هزار نفر در س��ال است اما برنامه ریزی ها در 
راستای کاهش این آمار است. در همین ارتباط وزیر راه و شهرسازی 
تاکید کرد تا روزی که تعداد جان باختگان جاده ای به صفر نرسد، 
نباید آرام بنشینیم و هدف گذاری ما عدد صفر است، همچنین در 
طول برنامه هفتم باید این عدد را تا ۵۰ درصد کاهش دهیم. مهرداد 
بذرپاش دیروز در هفدهمین همایش سراسری مدیران پلیس راهور 
با اش��اره به وجود ۸۷۷ نقطه آس��یب زا و پرخطر در کشور گفت: 
ایمن سازی این نقاط در دستور کار قرار دارد که ۲۰۰ نقطه آن در 
حال حاضر رفع ش��ده است. وی اظهار کرد: در ۱۳ سال گذشته 
اتفاقات خوبی در کاهش س��وانح جاده ای داشته ایم و اینکه راه ها 
توسعه پیدا کرده است. وی افزود: بیشتر انسدادهای راه ها مربوط به 
راه های فرعی و روستایی است و دیگر مثل گذشته محورهای اصلی 
مسدود نمی شود. بذرپاش با اشاره به ارتقای سطح خدمت رسانی 
خاطرنش��ان کرد: در حال حاضر رصد به  صورت سامانه ای انجام 
می ش��ود و پیش بینی شرایط جوی نسبت به ۲۰ سال قبل قابل 
مقایسه نیست. وزیر راه گفت: هر چقدر ما و مدیران استانی همت 
کنیم و کاهش تصادفات را جدی تر بگیریم، در امر کاهش سوانح 
موفق تر هس��تیم. وی ادامه داد: ت��ا روزی که تعداد جان باختگان 
جاده ای به صفر نرسد، نباید آرام بنشینیم و هدف گذاری ما عدد 
صفر است. بذرپاش با تاکید بر ضرورت تعامل و هم افزایی برای نیل 
به هدف فوق الذکر گفت: در تعامل با یکدیگر و هدف گذاری مشخص، 
در طول برنامه هفتم باید این عدد را ۵۰ درصد کاهش دهیم و این 
کار سختی نیست. وزیر راه با تاکید بر راه اندازی همگانی هر چه 

سریع تر سامانه »سپهتن« گفت: این سامانه ها اطلاعات کامل تری 
به ما می دهند تا با فرد متخلف برخورد شود. وی با اشاره به وجود 
۸۷۷ نقطه آسیب زا و پرخطر در کشور گفت: ایمن سازی این نقاط در 
دستور کار قرار دارد که ۲۰۰ نقطه آن در حال حاضر رفع شده است.
بذرپاش با اشاره به اینکه در امر کاهش تصادفات نیازمند کار 
جهادی و قرارگاهی هس��تیم، گفت: ما قرار اس��ت دور هم جمع 
شویم تا مشکل مردم حل شود و تصادف کاهش پیدا کند و حتی 
یک نفر فوتی هم در تصادفات نداشته باشند. وزیر راه و شهرسازی 
گفت: مردم اگر از سطح خدمت ما رضایت نداشتند باید خدمت 
را عوض کنیم؛ چرا که سازمان های ما فناورانه و مردم گرایانه است.
وی با اش��اره به اهمیت مقوله آموزش گفت: بخش��ی از کار ما 

استفاده از مردم در این پروژه بزرگ است و اگر بتوانیم این موضوع 
را اجتماعی سازی کنیم، قطعا توفیق خواهیم داشت و این محقق 
نخواهد شد، جز با کمک رسانه ملی. وی در ادامه با اشاره به تمهیدات 
ویژه ایام نوروز خاطرنشان کرد: در حال حاضر قرارگاه نوروزی در 
وزارت راه و شهرس��ازی ایجاد و ۱۰۰ ایستگاه برای خدمت رسانی 
تعریف شده است. بذرپاش با اشاره به اینکه برآوردها حاکی از افزایش 
سفرها در نوروز سال آتی است، اظهار کرد: باید تلاش کنیم کام 

مردم در ایام نوروز شیرین شود. 
تلاش برای کاهش 3۰ درصدی تصادفات ■

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا تاکید کرد اصلاح 
۸۸۰ نقط��ه پرخط��ر در جاده ها می تواند منجر به کاهش ۳۰ 

درصدی تصادفات و تلفات شود. سردار سیدکمال هادیانفر در 
جمع خبرنگاران گفت: کاهش تصادفات رانندگی بویژه کاهش 
تصادفات مرگبار رانندگی از اولویت های پلیس برای نوروز ۱۴۰۲ 
اس��ت و جلسه امروز )دیروز سه شنبه( در همین راستا برگزار 
شده تا نسبت به همفکری و هم اندیشی در این باره اقدام شود. 
امیدواریم در نوروز امسال شاهد کاهش تصادفات رانندگی باشیم. 
هادیانفر با بیان اینکه پیش بینی می شود امسال سفرهای نوروزی 
۳۶ درصد افزایش داشته باشد، گفت: همان طور که پیش تر اعلام 
شده بود طرح نوروزی پلیس و دیگر دستگاه ها از ۲۴ اسفندماه 
آغاز ش��ده و تا پایان روز ۱۴ فروردین ماه ادامه خواهد داش��ت. 
هادیانفر با بیان اینکه تصادفات جاده ای برای پلیس از اهمیت 
ویژه ای برخوردار است، افزود: در همین راستا با پیگیری هایی 
که انجام داده ایم بنا داریم سقف سرعت برای ناوگان حمل و نقل 
عمومی ۱۰ کیلومتر کاهش داشته باشد.  وی ادامه داد: در نوروز 
امسال، ۱۰۴۴ نفر در حوادث رانندگی جان خود را از دست دادند. 
ما باید تلاش کنیم این آمار امس��ال کاهش پیدا کند. رئیس 
پلیس راهور فراجا با بیان اینکه در مجموع و در سطح شهر و 
جاده ۵۲۰۰ نقطه حادثه خیز شناسایی شده است، گفت: نقطه 
حادثه خیز یعنی نقاطی که چندین تصادف فوتی یا مهم در آن 
رخ داده باشد. از میان این نقاط ۸۸۰ نقطه حائز اهمیت است 
که امروز وزیر راه اعلام کرد ۲۰۰ نقطه تا پایان سال در وزارت راه 
اصلاح و آشکارسازی خواهد شد، البته ما امیدواریم دولت منابع 
مالی برای انجام این امور را فراهم کند، چرا که اصلاح این ۸۸۰ 
نقطه سبب کاهش ۳۰ درصدی تصادفات و تلفات خواهد شد.

وزیر راه  و شهرسازی در همایش سراسری مدیران پلیس راهور خبر داد

رفع خطر ۲۰۰ نقطه حادثه خیز در کشور   

میانگین رشد فرزندآوری در کشور در حالی نسبت به دهه های 
گذشته کاهش محسوس و چشم گیری را نشان می دهد که به 
گفته کارشناس��ان، بی توجهی به این مهم، موجب خواهد شد 
ایران طی ۲۰ سال آینده به جرگه کشورهای پیر دنیا بپیوندد. 
در چنین شرایطی کاهش رشد جمعیت جوان کشور که در آینده 
مساله ساز خواهد بود، موضوع مهمی است که با توجه به اجرای 
قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت کشور باید در اولویت 
برنامه ها قرار گیرد، چرا که دبیر ستاد ملی جمعیت درباره کاهش 
نرخ باروری در ایران، دیروز در نخستین رویداد جایزه ملی جوانی 
جمعیت عنوان کرد: در ایران نرخ باوری به ۱.۶۷ کاهش یافته و 
فاصله کمی با سیاه چاله جمعیتی داریم. دبیر ستاد ملی جمعیت 
گفت: مردم در کشور ما ۳۰ سال بر اساس شعار »فرزند کمتر، 
زندگی بهتر« زندگی کرده اند و رسانه های غربی و فضای مجازی 
روی تحدید نسل ما کار می کنند و این رسالت ما را سنگین تر 
می کند. نخستین رویداد جایزه ملی جوانی جمعیت دیروز با حضور 

امیرحسین بانکی پور، نماینده مجلس یازدهم و کاظم فروتن، دبیر 
ستاد ملی جمعیت برگزار شد. در این رویداد کاظم فروتن، دبیر 
ستاد ملی جمعیت اظهار کرد: جمعیت یکی از موضوعات حساس 
است که غربی ها برای کشورهای اسلامی و بویژه ایران، نسخه 
کاهش جمعیت را نوشته اند. سال ۱۳۶۸ بر اساس برنامه تنظیم 
خانواده نرخ باروری ایران ۶.۴ بود  که بر اساس این برنامه قرار 
بود در سال ۱۳۹۰ این عدد به ۴ برسد اما در ۴ سال این هدف 
به نتیجه رسید. وی در ادامه افزود: با هجمه ها و محدودیت هایی 
که برای کشور ما ایجاد کردند این نرخ را کاهش دادند. متاسفانه 
مسؤولان تنظیم خانواده کماکان روند خود را ادامه دادند در حالی 
که باید در سیاست های جمعیتی تجدید نظر می کردند. فروتن 
ادامه داد: ما امروز در اوج میانسالی قرار داریم اما در سال ۱۴۲۰ 
به بعد اطراف خودمان را سالمند خواهیم دید و از جوانان خبری 
نیست. دبیر ستاد ملی جمعیت درباره کاهش نرخ باروری در ایران، 
عنوان کرد: در ایران نرخ باروری به ۱.۶۷ کاهش یافته و فاصله 

کمی با سیاه چاله جمعیتی داریم که یک عزم ملی می خواهد. 
فروتن خاطرنشان کرد: مردم در کشور ما ۳۰ سال بر اساس شعار 
»فرزند کمتر، زندگی بهتر« زندگی کرده اند و رسانه های غربی و 
فضای مجازی روی تحدید نسل ما کار می کنند که این رسالت 
ما را س��نگین تر می کند. ما ۷ سال تا زمان بسته شدن پنجره 
جمعیتی کشور  وقت داریم و باید تلاش کرد. وقتی در بحبوحه 

سالمندی قرار گرفتیم دیگر فرصت جبران نداریم. 
افزایش ۴ برابری حق اولاد در سال آینده ■

رئیس کمیسیون مش��ترک طرح جوانی جمعیت و تعالی 
خانواده مجلس شورای اسلامی نیز در نشست نخستین رویداد 
جایزه ملی جوانی جمعیت گفت: دولت در بحث برنامه و بودجه 
با ما همکاری مطلوبی نداشته است و به رغم آنکه رئیس جمهور بر 
بحث  جمعیت تاکید کرده  اما بودجه جوانی جمعیت نسبت به 
سال گذشته ۳۷.۵ درصد کاهش یافته است. امیرحسین بانکی پور 
عنوان کرد: تاکنون ۳۰ درصد از قانون حمایت از خانواده و جوانی 

جمعیت اجرا شده و ۷۰ درصد آن به دلیل عدم همکاری نتوانسته 
به مرحله اجرا برسد. وی ادامه داد: ما شاخص ها را در ۲ بخش 
رصد می کنیم، نخست آنکه باید دید موسسات، سازمان ها، رسانه ها 
و... چه نقشی در کاهش طلاق و افزایش فرزندآوری و ازدواج ایفا 
کرده اند و به عنوان دستگاه برتر شناخته می شوند. شاخص دوم 
ما ارزیابی عملکرد است و افرادی که نخبه هستند اقدامات فردی 

و اجتماعی آنها بررسی می شود. 
بانکی پور ادامه داد: تسهیلات ازدواج برای سال آینده افزایش 
و همه زوج های جوان هر کدام جداگانه ۱۸۰ میلیون تومان وام 

قرض الحسنه دریافت خواهند کرد. 
وی یادآور شد: اگر مرد زیر ۲۵ سال و زن زیر ۲۳ سال سن 
داش��ته باشند این وام بیش��تر و ۲۲۰ میلیون خواهد بود و وام 
فرزندآوری برای س��ال ۱۴۰۲، ۳۰ تا ۵۰ میلیون تومان خواهد 
بود. سال آینده همچنین حق اولاد در فیش حقوق کارمندان ۴ 

برابر و حق تاهل ۲ برابر خواهد شد.

بیم از ورود به سیاه چاله  جمعیتی

رئیس کمیس��یون آموزش، تحقیق��ات و فناوری مجلس 
نشست مشترک با وزرای آموزش و پرورش، بهداشت و درمان و 
نمایندگان وزارت اطلاعات در ارتباط با حملات سمی به مدارس 
دخترانه را تشریح کرد. علیرضا منادی سفیدان با اشاره به برگزاری 
نشست مشترک این کمیس��یون با وزرای آموزش و پرورش و 
بهداش��ت و درمان و نمایندگان وزارت اطلاعات درباره مساله 
مسمومیت دانش آموزان دختر در قم، بروجرد و چند شهر دیگر 
عنوان کرد: بر اساس پیگیری های انجام شده از جانب نمایندگان 
و اعزام گروهی از نمایندگان مجلس به قم و نتیجه آزمایش های 
انجام شده مشخص شد گاز N2 در سم منتشر شده در مدارس 

وجود داشته است. 
وی با بیان اینکه س��م کشف ش��ده دارای ۲ ویژگی است، 
گفت: این سم بلافاصله در بدن از بین خواهد رفت و به صورت 
ترکیبی و تلفیقی بوده و به همین دلیل تشخیص آن دشوار است. 
وی یادآور شد: این نتایج بر اساس بررسی های ۳۰ متخصص 
وزارت بهداش��ت به دست آمده، البته ممکن است در مواردی 
اضطراب نیز علائم مبتلایان را تشدید کرده باشد. وی گفت: در 
کشور ما نخستین بار این پدیده در قم و سپس در بروجرد دیده 
شد. منادی سفیدان تصریح کرد: کمیسیون آموزش هفته آینده 
نشست دیگری با حضور دستگاه های امنیتی برگزار خواهد کرد 

تا مشخص شود عوامل پشت پرده این ماجرا چه کسانی هستند؛ 
برداشت ها حاکی از این است که دشمن پشت این حرکت است. 
وی افزود: قطعا با توجه به تعداد محدود موارد پیش آمده، نباید 
نسبت به تعطیلی مدارس اقدام کرد اما اینکه جریانی پشت این 
ماجرا باشد، بسیار خطرناک است که شورای امنیت کشور باید 
بررسی های خود را در این رابطه به جمع بندی برساند و به مردم 

و نمایندگان مردم اعلام کند. 
رادان: هنوز کسی دستگیر نشده است ■

فرمانده نیروز انتظامی اعلام کرد: در ارتباط با مس��مومیت 
دانش آموزان کس��ی دستگیر نشده است. س��ردار رادان افزود: 

اولویت ما یافتن منش��أ این پرونده )مسمومیت دانش آموزان( 
است و تا آن زمان درباره عمدی یا غیرعمدی بودن آن قضاوتی 
نخواهیم کرد. هنوز فردی را در این پرونده دستگیر نکرده ایم و 
در حال شناسایی مظنونان احتمالی هستیم. کار را باید به صورت 
ویژه تری دنبال کنیم. به گفته او، تلاش زیادی انجام شده که 
منشأ و کانون این موضوعات پیدا شود. همکاران من در سازمان 
اطلاعات فراجا و همین طور دستگاه های دیگر در حال بررسی 
این موضوع هستند و امیدواریم بتوانیم به جای خوبی برسیم. 
همه دستگاه ها در تلاشند تا مردم را از این نگرانی در بیاورند و 

مطمئنم پیگیری های ما به نتیجه خواهد رسید.

سردار رادان: درباره ماجرای مدارس دخترانه هنوز کسی دستگیر نشده است

گاز N2 عامل مسمومیت  است؟


